
 

 

 

 

 

 

 

 

  Conclusions and Recommendations 

The participants thanked UNECE and the Georgian Revenue Service for the 

organization of the Customs-to-Customs data exchange Workshop in Tbilisi 

(Georgia) on 22-23 June 2015. 

In conclusion: 

Participants agreed that Customs-2-Customs (C2C) electronic exchange of 

information will greatly support risk assessment for transit operations and, 

ultimately, facilitate legitimate trade, improve and secure border crossing as well as 

reducing related costs. Moreover, they pointed out that internationally standardized 

Bussiness-2-Customs (B2C) electronic messages for transit not only facilitate the 

submission of information by the business community but also the exchange of data 

among customs administrations. 

Participants stressed the importance of computerizing the TIR procedure (eTIR). 

They underlined the importance of carrying out pilot projects, not only to 

demonstrate the feasibility of the concepts devised over the years, but also to fine-

tune the technical design of the solution that will ultimately be implemented. They 

also emphasized that, in parallel to the pilot projects, all efforts should be made to 

prepare the legal framework of eTIR, possibly, in the form of a protocol, which will 

formulate the provisions required for the TIR procedure to work paperless. 

Moreover, participants recognized the importance of the World Customs 

Organization (WCO) data model, not only for standardizing the submission of 

information from the private sector to governments, but also to facilitate the 

exchange of data between customs administrations. They recalled the importance of 

C2C data exchange as a fundamental part of the SAFE Framework of Standards as 

well as for the Globally Networked Customs (GNC) concept. 

Furthermore, participants welcomed the information on the features of the United 

Nations Conference on Trade and Development (UNCTAD) ASYCUDA program 

that allows the management of transit operations, such as TIR or the common 

transit, as well as B2C and C2C data exchange. 

Finally, participants greatly welcomed the exchange of best practices and the 

opportunities provided to learn, in more detail, how data exchange issues related to 

transit are dealt with in other countries. 

Participants underlined the importance of conducting similar events on topics such 

as risk management and other innovations in the customs area. 

All participants completed an evaluation form. The results of the evaluation are 

presented in Annex.  
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Выводы и рекомендации 

(Неформальный перевод) 

Участники поблагодарили ЕЭК ООН и Грузинскую налоговую службу за 

организацию совещания рабочей группы по обмену таможенными данными в 

Тбилиси (Грузия) 22-23 июня 2015 года. 

Заключение: 

Участники согласились с тем, что электронный обмен информацией между 

таможнями (C2C) значительно поможет оценке риска транзитных операций и, 

в конечном счете, будет способствовать развитию законной торговли, 

повышению безопасности при пересечении границы, а также снижению 

соответствующих расходов. 

Кроме того они отметили, что электронный обмен сообщениями по транзиту 

международного уровня (B2C) не только облегчит предоставление 

информации, передаваемой деловыми кругами таможням, но и обмен данными 

между таможенными органами. Участники подчеркнули важность 

компьютеризации процедуры МДП (eTIR). 

Они отметили важность проведения экспериментальных проектов, не только 

чтобы продемонстрировать целесообразность концепции, отработанной с 

годами, но и чтобы усовершенствовать техническую сторону решения, 

которое, в конечном счете, будет внедрено. 

Было также подчеркнуто, что параллельно с экспериментальными проектами 

следует приложить все усилия для подготовки правовой системы eTIR, 

возможно, разработав протокол, который включит в себя положения, 

необходимые для работы безбумажной процедуры МДП. 

Кроме того, участники признали важность модели данных Всемирной 

таможенной организации (ВТО) не только для стандартизации предоставления 

информации от частного и государственного сектора, но и для облегчения 

обмена данными между таможенными администрациями. Они подчеркнули 

важность обмена данными C2C как основополагающего элемента рамки 

стандартов по безопасности, а также концепции глобально сетевой таможни 

(GNC). 

Помимо этого, участников заинтересовала информация о деятельности 

программы ASYCUDA Конференции Организации Объединенных Наций по 

торговле и развитию (ЮНКТАД), которая позволяет управлять транзитными 

операциями, такими как МДП или общий транзит, а также совершать обмен 

данными B2C и C2C. 

Наконец, участники подчеркнули возрастающую потребность в обмене 

накопленными знаниями, опытом и приветствовали учебу по вопросам, 

связанным с транзитными перевозками в другие страны. 

Участники заявили о важности проведения подобных мероприятий по таким 

темам  как управление рисками и новшества в таможенной сфере. 

Все участники дали свою оценку проведенного мероприятия, заполнив анкету. 

Результаты представлены в приложении. 



 

Annex 

  Evaluation of the Customs-to-Customs data exchange workshop 

(Tbilisi - Georgia - 22-23 June 2015) 

Participants replied to the following questions indicating if they were very satisfied 

(5), satisfied (4), neutral (3), unsatisfied (2) or very unsatisfied (1). 

Questions  Average 

score 

How satisfied are you… with the organization of the event? 4.8 

 with the topic of the event? 4.5 

 with the usefulness/scope of the 

information presented? 

4.3 

 with the quality of the 

presentations/speaker? 

4.5 

 with the overall meeting format? 4.7 

 that you had sufficient time to network 

and share ideas with your peers? 

4.3 

 with the meetings' overall value in 

helping you improve your professional 

capacity? 

4.4 

 with the conclusions and 

recommendations 

4.4 

 that you and your peers received 

appropriate recognition and appreciation 

at the meeting for your contributions? 

4.3 

 with the relevance of the following 

session? 

 

 Session 1. COMPUTERIZATION OF 

THE TIR PROCEDURE 

4.5 

 Session 2.  

THE WCO DATA MODEL 

4.1 

 Session 3.  

ASYCUDA 

4.5 

 Session 4.  

EXCHANGE OF BEST PRACTICES 

4.6 

 

The overall level of satisfaction averaged 4.5 and none of the participants reported 

to be unsatisfied or very unsatisfied for any of the questions.  

In their comments participants thanked Georgia Revenue Service for their 

hospitality and indicated their interest in participating in similar events in the 

future. 

    

 


